

## ПРЕДИСЛОВИЕ РЕДАКТОРОВ

### Уважаемые читатели!

Мы предлагаем вам первый номер третьего тома журнала «Сaurus». Большую его часть составляют результаты актуальных исследований, озвученные в рамках секционных заседаний Международной научно-практической конференции «IV Балтийские исторические чтения. Разногласия и конфликты в Балтийском коммуникативном пространстве в Средние века и Новое время». Публикацию материалов конференции предполагается продолжить в последующих номерах журнала.



Номер открывает статья Ю. И. Царевой (Москва), посвященная источникам правового регулирования коммерческой деятельности иностранных купцов на территории Англии. Важное место в исследовании занимает анализ степени влияния королевской власти и парламента на торговые привилегии иностранных купцов в Англии, в первую очередь, на размер пошлин, определявших прибыльность торговли, а также существовавшие противоречия между королем и палатой общин по указанным вопросам. Автор также большое внимание уделяет регулированию коммерческой деятельности Стального двора – одной из четырех ганзейских контор, находившейся в Лондоне.

Статья И. О. Тюменцева (Волгоград) и Н. Е. Тюменцевой (Волгоград) посвящена русско-шведскому союзу и действиям шведского экспедиционного корпуса в период Смутного времени и некоторой степени носит дискуссионный характер. Авторы вступили в полемику со шведской историографией по вопросу влияния шведских войск на победы над сторонниками Лжедмитрия II. Кроме того, авторы оспорили существующее в советской историографии мнение о характере шведской интервенции на территориях русского Северо-Запада, определив ее как открытую. При этом авторы выделили так же положительные аспекты русско-шведского союза.

Исследование А. В. Вострова (Санкт-Петербург) посвящено трансформации системы сухопутных дорог Приневских земель и Карельского перешейка на протяжении XVII столетия. Широкий круг письменных источников русского и шведского происхождения, включая ссылки на картографический материал, позволили автору восстановить плотную сеть сухопутных коммуникаций в пределах Новгородской земли и соседних с ней финских территорий. Автору удалось проследить трансформацию системы сухопутных коммуникаций на протяжении в XVII веке на Карельском перешейке и в Приневских землях и выявить общие тенденции их развития, связанные, прежде всего, с ростом военно-стратегического значения региона в политике Швеции и России, что особенно ясно проявилось на шведской стороне, в частности, в строительстве крепостей, особенно Ниена, и в организации почтовой службы.

В статье А. Р. Джиеовой (Санкт-Петербург) представлен обзор карт и планов части Коллекции рукописных карт и Собрания Петра I Библиотеки Российской Академии

наук, относящихся к Балтийскому региону первой половины XVIII века. Автор были рассмотрены географические и гидрографические памятники, проекты гражданского строительства и архитектурные чертежи, причем особо отмечены материалы иностранного происхождения и оригинальные отечественные произведения, военные ландшафтно-топографические карты и планы и фортификационные чертежи. Так же на основании водяных знаков автором была произведена атрибуция ряда источников. Важно отметить, что появление тех или иных картографических материалов автор вписывает во внешнеполитический контекст истории Российского государства или во внутривнутриполитические проекты развития экономики.

В раздел с источниками помещена статья А. В. Ушакова (Великий Новгород), в которой нашли отражение результаты поисковой работы исследователя по выявлению документов, содержащих сведения о предпринимательской деятельности корпорации «ревельских гостей» (*Revalfahrer*), в коллекции писем городского совета Любека к магистрату в Ревеля, хранящейся в Таллиннском городском архиве. В них представлены особенности взаимодействия «ревельских гостей» с городским советом Любека, механизм найма солдат на купеческие корабли и особенности выплаты им жалования, а также специфика фрахта торговых судов. Полные транскрипции четырех писем магистрата Любека в Ревель помещены автором в Приложении к настоящей статье и снабжены аннотациями на русской языке, а также необходимыми комментариями.

Раздел журнала, посвященный обзорам научных мероприятий, открывает сообщение В. В. Грохотовой (Великий Новгород), в котором представлен отчет о проведении Всероссийской научно-практической летней школы «Русский Северо-Запад и Ганза в свете междисциплинарных исследований», прошедшей со 2 по 9 июля 2023 года в Гуманитарном институте Новгородского государственного университета им. Ярослава Мудрого. В обзоре представлена тематика лекций и практических занятий, которые были предложены участникам летней школы, а также изложен характер организованных в рамках школы экскурсий.

Д. В. Сазонов (Москва) и А. В. Савченко (Москва) представили обзор круглого стола молодых ученых «Диалог Востока и Запада в Средние века: политика, экономика, культура», прошедшего 3 ноября 2023 года в Московском педагогическом государственном университете. В обзоре изложена не только тематика докладов, прозвучавших на круглом столе, но также представлены и основные результаты актуальных исследований, представленных участниками.

Уважаемые читатели, спешим сообщить, что с 2023 года редакция журнала «Saurus» изменила периодичность выхода номеров. Ориентируясь на требования ВАК, журнал «Saurus» переходит на четыре номера в год. По-прежнему всем читателям будет представлен бесплатный доступ к полным текстам всех опубликованных материалов на официальном сайте периодического сетевого издания (<https://journal-saurus.ru>).

М. Б. Бессуднова, А. В. Ушаков

## EDITORS' FOREWORD

**Dear readers!**

We bring to your attention the first issue of the third volume of the "Caurus" scientific journal. Most of it consists of the results of current research announced during the breakout sessions of the International Scientific and Practical Conference "IV Baltic Historical Readings. Disagreements and conflicts in the Baltic Communication Space in the Middle Ages and Modern Times". The publication of the conference materials is expected to continue in subsequent issues of the journal.

The issue opens with an article by Yu. I. Tsareva (Moscow) devoted to the sources of legal regulation of commercial activities of foreign merchants in England. An important place in the study is occupied by the analysis of the degree of influence of the Crown and Parliament on the trade privileges of foreign merchants in England, primarily on the number of duties that determined the trade profitability, as well as the contradictions between the king and the House of Commons on these issues. The author also pays great attention to the regulation of the commercial activities of the Steelyard, one of the four Hanseatic offices located in London.

The article by I. O. Tyumentsev (Volgograd) and N. E. Tyumentseva (Volgograd) is devoted to the Russian-Swedish alliance and the actions of the Swedish expeditionary force during the Time of Troubles and is somewhat controversial in nature. The authors entered into a polemic with Swedish historiography on the issue of the influence of Swedish troops on the victory over the supporters of False Dmitry II. In addition, the authors challenged the opinion which existed in Soviet historiography about the nature of the Swedish intervention in the territories of the Russian Northwest, defining it as open. At the same time, the authors also highlighted the positive aspects of the Russian-Swedish union.

A.V. Vostrov's research (St. Petersburg) is devoted to the transformation of the system of land roads of the Neva lands and the Karelian Isthmus during the 17th century. A wide range of written sources of Russian and Swedish origin, including references to cartographic material, allowed the author to restore a dense network of land communications within the Novgorod land and neighboring Finnish territories. The author managed to trace the transformation of the land communications system throughout the 17th century on the Karelian Isthmus and in the Neva lands and identify general trends in their development, primarily related to the growth of the military-strategic importance of the region in the politics of Sweden and Russia, which was especially clearly manifested on the Swedish side, in particular, in the construction of fortresses, especially Niena, and in the organization of the postal service.

The article by A. R. Dzhioeva (St. Petersburg) provides an overview of maps and plans of a part of the Collection of handwritten maps and the Collection of Peter the Great of the Library of the Russian Academy of Sciences relating to the Baltic region of the first half of the 18th century. The author reviewed geographical and hydrographic monuments, civil engineering projects and architectural drawings, the materials of foreign origin and original domestic works, military landscape and topographic maps and plans and fortification drawings are especially highlighted. Also, based on watermarks, the author has made

attribution of a number of sources. It is important to note that the author fits the appearance of certain cartographic materials into the foreign policy context of the Russian state history or into domestic economic development projects.

The section with sources contains an article by A. V. Ushakov (Veliky Novgorod), which reflects the results of the researcher's search work to identify documents containing information about the business activities of the Revalfahrer Corporation in the collection of letters from the Lubeck City Council to the magistrate in Reval, stored in the Tallinn City Archive. They present the specifics of the interaction of the Revalfahrer with the Lubeck City Council, the mechanism for hiring soldiers on merchant ships and the specifics of paying them salaries, as well as the specifics of chartering merchant ships. The full transcriptions of four letters from Magistrate Lubeck to Revel are placed by the author in the Appendix to this article and are annotated in Russian, as well as the necessary comments.

The section of the journal devoted to reviews of scientific events opens with a message by V. V. Grokhotova (Veliky Novgorod), which presents a report on the All-Russian Scientific and Practical Summer School "The Russian Northwest and the Hansa in the light of interdisciplinary research", held from July 2 to 9, 2023 at the Humanitarian Institute of Yaroslav-the-Wise Novgorod State University. The review presents the topics of lectures and practical exercises that were offered to the participants of the summer school, as well as the nature of the excursions organized within the framework of the school.

D. V. Sazonov (Moscow) and A.V. Savchenko (Moscow) presented an overview of the round table of young scientists "Dialogue between East and West in the Middle Ages: Politics, Economics, Culture", held on November 3, 2023 at Moscow Pedagogical State University. The review outlines not only the topics of the reports presented at the round table, but also presents the main results of relevant research presented by the participants.

Dear readers, we hasten to inform you that since 2023, the editorial board of the "Caurus" journal has changed the frequency of issues. Focusing on the requirements of the Higher Attestation Commission, the "Caurus" journal shifts to four issues per year. As before, all readers will be provided with free access to the full texts of all published materials on the official website of the online periodical.

*M. B. Bessudnova, A. V. Ushakov*